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SANDRA BRAUNS,
conservatoarea sec]iei de podoabe de la Casa de licita]ii BUKOWSKIS:

”CASELE DE LICITA}II POT FI FOLOSITE CA UN FEL DE MUZEE, ÎN CARE S~ TE DUCI {I S~ VEZI,
S~ PUI ÎNTREB~RI, S~ ÎNVE}I. NU TREBUIE NEAP~RAT S~ CUMPERI!”.

Silvia Constantinescu: Te rog s` poveste[ti pu]in
despre tine, nu în primul rând despre munca ta la
Bukowskis, ci despre preg`tirea ta, despre ce
interese ai...

Sandra Brauns: Eu sunt de meserie gemolog.
Interesul pentru pietre pre]ioase l-am avut de-a
lungul întregii mele vie]i. Îmi amintesc c`, pe când
eram foarte mic`, st`team [i m` uitam la ”pietrele”
mamei [i m` întrebam ce or fi fost acelea. Pe
vremea ceea nu exista nici un înv`]`mânt de acest
fel în Suedia, ci abia când am ajuns în Hong Kong,
pe la începutul anilor ´70, am în]eles c` aici puteam
înv`]a foarte mult despre pietre pre]ioase [i deveni
gemolog. Am început s` studiez în Hong Kong [i de
atunci sunt vr`jit` de ”pietre”. Studiile au durat
aproape doi ani. În acest timp am avut ceva
fantastic, [i anume o d`dac` la copil, care s-a
ocupat de copiii mei în timpul zilei, [i eu am putut
studia. Pe urm`, am început s` predau despre pietre
pre]ioase în Hong Kong, cât` vreme familia mea a
locuit acolo. Când am revenit în Suedia, în 1976, am
adus cu mine acest curs, care era în englez`, [i l-am
tradus în suedez`, ca s` pot instrui suedezi în
gemologie. M` ocup în continuare cu aceasta,
al`turi de munca mea aici, la Bukowskis. Dar în
timpul meu liber sunt interesat` de multe lucruri:
citesc mult, în special biografii literare, îmi place s`
c`l`toresc, mai ales ca s` v`d cât se poate de mult
expozi]ii în str`in`tate [.a.m.d., c`ci nu e[ti niciodat`
savant pe deplin. Cu cât înve]i mai mult, cu atât mai
modest devii! Apoi îmi plac foarte mult animalele [i
natura. Am trei copii maturi [i chiar [i nepo]i. So]ul
meu, care este inginer, se ocup` în timpul liber de
b`rci cu pânze, b`rci din lemn, pe care le
renoveaz`. El m` las` s` m` ocup de ce-mi place
mie, iar eu îl las s` se ocupe de ce-i place lui. Totul
merge bine, remarcabil! Fiica mea este interesat`,
desigur, de ”pietre”, dar nu cred c` este înclinat` în
direc]ia aceasta, pân` la a studia ca s` devin`
gemolog. Lucrul acesta nu-l cred. Ea se ocup` mult
de informatic`, de media [i lucruri din acestea.

S.C.: Tu lucrezi la Bukowskis cu evalu`ri de
podoabe, de bijuterii [i ”pietre”. Cum este munca ta
la Bukowskis?

S.B.: Am început s` lucrez aici în 1980;
cel care m-a angajat atunci, a fost
actualul nostru [ef, Carl Gustav
Petersén. El era [ef [i pe vremea
aceea; a zburat afar` din ”cuib” o
perioad`, dar s-a întors din nou la
”cuib”. Eu am început s` fac aici
evalu`ri, ceva cu care nu lucrasem
mai înainte, c`ci eu m` ocupasem mai
mult cu aprecierea calit`]ii pietrelor
pre]ioase; apreciam dac` erau
adev`rate sau nu. Dar acum trebuia s`
[i pun un pre] pe ele, ceea ce era cam
greu la început.

S.C.: Care este diferen]a între a evalua
un obiect [i a pune un pre] pe el?

S.B.: Mai întâi analizez calitatea pietrei
propriuzise. Pe urm`, se apreciaz`
prelucrarea f`cut` de aurar, cât de
m`iestrit` este munca aceastuia, etc.
Lucrul acesta se vede direct când te
ui]i la munca realizat`. Întotdeauna
evaluarea unei bijuterii este [i o
chestiune de mod`, ca la
îmbr`c`minte, mobil`, etc. De exemplu

Sandra Brauns:
”Ca s` [tii ce s` cumperi, trebuie s` înve]i cât se
poate de mult despre pietre [i stiluri în bijuterii.”
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acum sunt apreciate foarte mult obiectele ce provin
din perioada de la începutul secolului [i pân` prin
anii ’50. Dar foarte important` este pia]a, cât este
dispus` lumea s` pl`teasc` pentru obiectul respectiv.
Dac` un obiect este la mod` tocmai acum, atunci se
poate evalua ceva mai mult. Dac` este vorba despre
un ceas-br`]ar` de dam` de prin anii ’70, din aur cu
pietre pre]ioase, dar pe care nimeni nu vrea s`-l
cumpere tocmai acum, deci s` zicem ”demodat”, nu
pot spune decât: ”Pune-l în box` la banc` [i mai
p`streaz`-l câ]iva ani, când, poate, va fi la mod` din
nou!” C`ci obiectele frumoase devin din nou
moderne. Oamenii cred c` lucrurile au aceea[i
valoare în toate timpurile, dar nu este a[a, ci este
vorba despre fluctua]ii de mod`, de fapt. Apoi, este
[i o chestie de gust!

S.C.: Din experien]a mea, bijuteriile suedeze sunt [i
evaluate, [i apreciate mai mult. Care este cauza?

S.B.: Poboabele str`ine pot fi [i ele executate foarte
pre]ios. Atunci, ele sunt evaluate conform lucr`turii
în aur [i calit`]ii pietrelor, la fel ca [i podoabele
suedeze. Nu se poate spune c` în Suedia se prefer`
podoabe suedeze, ci se poate întâmpla ca lumea s`
vrea uneori s` aibe [i podoabe str`ine, deoarece
acestea sunt mai neobi[nuite. Pe acestea nu le vezi
a[a de des aici. De exemplu, br`]ara suedez` din
aur de tip Bismarck sau lan] X, acestea sunt atât de
obi[nuite aici, încât nimeni nu consider` c` acestea
sunt ceva remarcabil. Dar, dac` apare o lucrare
italieneasc`, cu un model neobi[nuit [i executat` cu
rafinament, atunci se poate întâmpla c` aceasta se
vând mult mai bine.

S.C.: Mobilele suedeze gustaviene sunt exagerat de
mult evaluate în Suedia [i eu consider c` a[a se
întâmpl` [i cu bijuteriile executate de bijutieri
suedezi.

S.B.: Nu, nu este chiar acela[i lucru ca la mobila
gustavian`. De exemplu, podoabele de la începutul
secolului XX, din anii ’20, ’30, erau adesea podoabe
foarte rafinate, din platin` [i cu o lucr`tur`
minunat`. Ele au venit din Anglia, din Fran]a, din
Italia [i nu erau atât de multe f`cute aici. Desigur,
erau câteva case elegante de bijuterii în Suedia,
care produceau lucruri extraordinar de frumoase,
dar veneau cel pu]in la fel de multe bijuterii din
str`in`tate, a[a c` nu este chiar adev`rat c`
bijuteriile suedeze ar fi mai apreciate decât cele
str`ine. Deci, nu este ca la mobile!

S.C.: Cineva mi-a spus: ”S` [tii c` Sandra are un
curs despre pietre la care o prieten` a mea fuge
mereu ca s` ajung` la timp!” Asta înseamn` c` ]ii un
curs foarte interesant. Despre ce este vorba?

S.B.: Am diferite cursuri. Unul este înv`]`mântul de
gemologie, dup` care elevii devin gemologi. Pe
urm`, am un curs care se nume[te ”[coala de
podoabe”, pe care-l am de dou` ori pe an, toamna [i
prim`vara. Acesta este pentru publicul general, care
este interesat de podoabe. Trec prin diferire epoci,
începând cu secolul XVI, [i merg în timp, ar`tând

podoabe pe care le avem [i care,
eventual, se vor vinde la licita]ie.
Vorbin [i despre pietre [i stiluri.

S.C.: Care sunt pietrele care sunt
cel mai mult apreciate?

S.B.: Aici în Suedia? Diamantul!
Dar exist` unele pietre care nu
sunt apreciate în Suedia [i care pot
fi cump`rate la un pre] foarte bun
aici.
De exemplu, acvamarinele, pietre-
le acelea albastru-deschis, surori
cu smaraldul. De ce nu sunt
apreciate în Suedia? Nu [tiu, de[i
ele se potrivesc suedezei cu ochi
alba[tri foarte bine. Dar este o
piatr` care nu este foarte
cunoscut` [i poate, de aceea, s` fie
foarte ieftin. Aceasta este marea
piatr` a Braziliei.

S.C.: Am remarcat îns` c` în ultima
vreme, la ”Kaplans”, [i chiar la
voi, acvamarinele se vând la
pre]uri destul de ridicate.

Colier în form` de  frunze din aur de 2 culori, 18 k, cu perle Biwa. A fost scos
la licita]ia de prim`var`, 2003, la Bukowskis [i  evaluat` între 40-45.000 SEK.
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